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گروه اقتصادی -رئیس ســازمان حمایــت مصرف کنندگان و تولید 
کنندگان درباره درخواســت های صدور مجوز برای افزایش قیمت برخی 
کالاها، گفت: این درخواست ها در صف بررسی در ستاد تنظیم بازار هستند. 
معمولا هر ســال با توجه به نرخ تورم، افزایش دســتمزدها، هزینه انرژی و 
ســایر هزینه های تولید، قیمت برخی کالاها در ماه های خرداد و تیر تغییر 

می کرد.
در ســال جاری اما هنوز خبری از تکلیف درخواســت های افزایش 
قیمت نیست. حسین فرهیدزاده - رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولید کنندگان در گفت وگو با ایسنا، درباره سرنوشت این درخواست ها 
گفت که درخواست های صدور مجوز برای افزایش قیمت کالاها در صف 

بررسی در ستاد تنظیم بازار هستند.
از جمله کالاهایی که اخباری از درخواست آن ها برای افزایش قیمت 
در ســال جاری منتشر شده لوازم خانگی، محصولات شوینده، سلولزی و 

کنسروها بوده است که باید درباره آن ها تصمیم گیری شود.
گفتنی اســت تا اوایل ســال ۱۴۰۱ فرآیند قیمت گذاری کالاها به این 
شکل بود که تغییر قیمت ۵۰ قلم کالای اساسی، حساس و ضروری مشمول 
قیمت گذاری پیشین، مستلزم طی فرایند قانونی بود. در اصل این ۵۰ کالا که 
گوشــت قرمز، گوشت مرغ، لبنیات، روغن موتور، پوشاک و لوازم خانگی 
از جمله آن ها بود،  کالاهای اساســی بودند که از نظر ســازمان حمایت در 
سبد خانوار نقش بالایی داشتند. بنابراین اگر تولید کننده یا صاحب کالایی 
می خواست قیمت این ۵۰ کالا را تغییر دهد، اول باید مستندات تغییر قیمت 
را به ســازمان حمایت ارائه می کرد تا کارشناسی و بعد در ستاد تنظیم بازار 

ابلاغ شود تا افراد بتوانند افزایش قیمت دهند.
اما مردادماه ســال قبل نامه ای از حســین فرهیدزاده، رئیس ســازمان 
حمایت تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، به معاونان وزارت صمت منتشر 
شد که بر اساس آن مقرر شده بود درخواست افزایش قیمت کالاها در دفاتر 
تخصصی وزارت صمت و جهاد کشــاورزی، سازمان حمایت، کمیسیون 
اقتصادی دولت و ســتاد تنظیم بازار بررســی و تایید شــود و در نهایت به 
تایید رئیس جمهوری برســد. هر چند این موضوع کمی بعد از انتشار نامه 
منتفی اعلام شــد، اما اظهارات بعدی مســئولان نشــان می دهد بخشی از 
مراحل آن در حال اجراســت. برای مثال فرهیدزاده اواخر سال قبل درباره 
نتیجه درخواست های افزایش قیمت، گفته بود که هر کالایی که درخواست 
افزایش قیمت دارد، مســتندات خود را برای ســازمان ارسال می کند. ابتدا 
دفاتر تخصصی وزارت صمت و وزارت جهاد کشــاورزی این درخواست 
را بررسی می کنند و اگر تشخیص دادند که درست است، سازمان حمایت 
صورت های مالی را بررسی می کند. اگر مجوزی برای افزایش قیمت بگیرند 
می توانند قیمت های جدید را اعمال کنند. اما اگر مجوزی دریافت نکردند 

افزایش قیمت پذیرفته نیست.

رئیس سازمان حمایت پاسخ داد:

تکلیف درخواست  افزایش قیمت 
برخی کالاها به کجا رسید؟

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- پس از حدود 
دو مــاه از تصویب لایحه دو فوریتی 
خودروهای وارداتی و صدور اجازه 
واردات خودروهــای کارکــرده به 
دولــت، روز یکشــنبه )۱۱ تیر ماه( 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام نیز 
عــدم مخالفت خود بــا این طرح را 
اعلام کرد و مهر تایید اجازه واردات 
این دســت خودروها را با عدم مغایر 

خواندن آن با سیاست های کلی، زد.

بــر این اســاس باتوجه به عدم 
مخالفــت هیــچ نهــادی از وزارت 
صمت و مجلس تا مجمع تشخیص، 
چنانچه بانک مرکزی هم تایید نهایی 
را بــه لحــاظ تامیــن ارز لازم برای 
واردات را بدهــد، ورود خودروهای 
کارکرده به کشور با هدف تنظیم بازار 
در کنــار خودروهای نــو خارجی، 
حتمی خواهــد بود و طبق پیش بینی 
کارشناســان این حوزه، روند کاهش 

قیمت خودروها در بازار رقم خواهد 
خورد.

واردات  موضــوع  دربــاره 
خودروهای کارکرده، امید قالیباف- 
ســخنگوی ســابق وزارت صنعت، 
معــدن و تجــارت و کارشــناس 
اقتصــادی- به بیان نکاتی درباره این 
طــرح که با عــدم مخالفت مجلس، 
مجمع تشــخیص مصلحــت نظام 
و... تبدیــل به قانون خواهد شــد و 

دولــت مجاز به واردات خودروهای 
کارکرده در کنار واردات خودروهای 

نو خواهد بود، پرداخت.
به گفته وی، در وهله ی اول، در 

حال حاضر با تایید شــورای نگهبان 
و مجمع تشــخیص مصوبه مجلس 
قانونی و لازم الاجراست. مرحله بعد 
ابــلاغ قانون به دولت و گام بعد تهیه 

آیین نامه اجرایی و در نهایت ابلاغ به 
وزارت صمت برای اجراست که هر 
مرحله زمان بر اســت؛ بنابراین بعید 
است که حداقل تا دو ماه دیگر قابلیت 

اجرا داشته باشد.
قالیباف افزود: این درحالیست 
کــه در اجرای این طرح، موانع جدی 
پیــش روی قانون وجــود دارد که 
بایستی بررسی و رفع شوند؛ مهمترین 
آن ها عبــارت از تامین ارز )که بانک 
مرکزی به راحتی تامین نخواهد کرد؛ 
مگر آنکه اجازه دهد منشا ارز خارجی 
باشــد(،اخذ مجوزهــای ســازمان 
محیط زیســت و اســتاندارد است؛ 
بنابراین بنظــر بنده من اجرای قانون 
واردات خــودرو کارکرده ) با فرض 
وضــع موجــود ارزی و تحریمی( 
 کار ســاده ای نخواهد بود اما شدنی 

است.
مطابــق پیش نویس عمل 
شود؛ می توان به اثر تنظیم گری 

خوشبین بود
سخنگوی سابق وزارت صمت 
تاکید کرد: نکته مهم دیگر این اســت 
کــه اینکه آیین نامــه اجرایی چگونه 
تنظیم شــود نیز دارای اهمیت است؛ 
اگر آنطور که پیش تر، در پیش نویس 
پیشــنهادی وزارت صمت آمده بود، 
افراد حقیقی حتی بدون داشتن کارت 
بازرگانــی بتوانند خودرو وارد کنند، 

می توان به اثر تنظیم بازاری این قانون 
خوش بیــن بود اما اگــر نظیر قانون 
واردات خودروهای نــو، آیین نامه 
ســختگیرانه تنظیم شود، خود قانون 
به مانع اجرای آن تبدیل خواهد شــد 

و کم اثر می شود.
این کارشناس اقتصادی تصریح 
کــرد: در هر حال اثر روانی قانون در 
همین دو سه روز گذشته هم با ریزش 
قیمت خودرو های خارجی کارکرده 
در بازار قابل مشاهده است که اگر به 
موانعی که اشــاره شد، توجه نشود، 
مجــددا می تواند قیمت ها را افزایش 

دهد.
کاهش  اســتمرار  بــرای 
قیمت ها؛اجرای مصوبه واردات 
از مناطق آزاد پیشنهاد می شود 
قالیباف یادآور شد: سال گذشته، 
مصوبه خوبی در مورد واردات خودرو 
کارکرده از مناطق آزاد وجود داشت 
که در نهایت مجمع تشــخیص آن را 
رد کرد؛ فلذا پیشــنهاد و راهکار این 
است که به جهت تسریع در واردات 
خودرو کارکرده و اســتمرار کاهش 
 قیمت ها، همــان مصوبــه اجرایی 

شود.

نکاتی درباره واردات خودروهای کارکرده؛

برای استمرار کاهش 
قیمت ها؛اجرای مصوبه واردات 
از مناطق آزاد پیشنهاد می شود

به دنبال مهر تایید مجمع تشخیص مصلحت نظام بر موضوع واردات خودروهای کارکرده، سخنگوی سابق وزارت صمت و 
کارشناس اقتصادی، به بررسی زوایای مختلف این طرح و بیان نکاتی درباره این قانون )واردات خودروهای کارکرده( پرداخت.

گروه اقتصادی - مدیرکل امور 
بندری ســازمان بنادر و دریانوردی با 
اشــاره به تصویب آیین نامه کارگزاران 
امور بندری و دریایی در این ســازمان 
گفت: بهبود وضعیت فعالیت اپراتوری 
در بنادر از مهم ترین برنامه های سازمان 

بنادر است.
عادل دریس در همایش تخصصی 
ارتقاء ایمنی و استانداردسازی عملیات 
بندری که با حضور شرکت های دریایی 
و بندری داخلــی و بین المللی برگزار 
شــد، اظهار کرد: جای خالی برگزاری 
همایش های تخصصی در حوز بندری 
خالی بود به همین دلیل با توصیه معاون 

امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و 
دریانودری در این مسیر گام برداشتیم.

وی ادامــه داد: هدف از برگزاری 
ایــن همایــش تدوین، مشــارکت و 
تببین استراتژی ها اســت و اهداف و 
برنامه هــای آتی و در دســت اجرای 

حوزه بندری تشریح می شود.
مطلــوب  وضعیــت 
زیرساخت های بندری در کشور

مدیرکل امور بندری سازمان بنادر 
و دریانوردی بــا تاکید بر اینکه باید با 
مشارکت بخش خصوصی و ارگان های 
دریایی و بندری برای رسیدن به بنادری 
کارامد، موثر و ایمن گام بر  داریم، عنوان 

کرد: تحقق این هدف در دسترس است 
و در خصوص ایجاد زیرســاخت ها 
همواره تاکید شده است و خوشبختانه 
در بخش بندری دارای زیرساخت های 

خوبی در بنادر کشور هستیم.
دریس با اشــاره به جایگاه ویژه 
بنادر در زنجیره حمل ونقل، لجستیک 
و زنجیره تامین کالا، خاطرنشــان کرد: 
به روزشدن و استفاده از متخصصان در 
حوزه بندری نیازمند گردهمایی است 
و نشست های تخصصی در دستورکار 
ســازمان بنادر قرار دارد و تیرماه سال 
آینده ممیزی اجباری در بخش دریایی 

و هم بندری برنامه ریزی شده است.

وی بــا بیان اینکــه بحث ایمنی، 
کالاهــای خطرنــاک و نگهداری کالا 
از دیگر مســائل مهم و مــورد توجه 
اســت، بیان کرد: اتفاق بســیار خوبی 
در بخــش آیین نامه کارگــزاران امور 
بندری و دریایی صورت گرفته اســت 
و مراحل استصوابی در سازمان بنادر و 
دریانوردی طی شده که در نهایت منجر 
به توسعه و تسهیل فضای کسب و کار 

خواهد شد.
مدیرکل امور بندری سازمان بنادر 
و دریانوردی با اشاره به تاثیر کریدورها 
در حمل ونقــل دریایی و بندری و نیز 
استانداردســازی عملیات بندری در 

فعالیت اپراتورها، اظهار داشت: اتفاق 
بســیار خوبی در بخش آموزش های 
لجستیک بندری رخ داده و سعی شده 
به صورت تجمیعــی مدیریت در این 

بخش انجام شود.
بهبــود وضعیــت فعالیت 
اپراتورها از مهم ترین برنامه های 

سازمان بنادر
دریــس با تاکید بــر اینکه بهبود 
وضعیت فعالیت اپراتورها از مهم ترین 
برنامه های سازمان بنادر و دریانوردی 
است، گفت: کمک به بخش اپراتوری 
بندری در دســتورکار سازمان بنادر و 

دریانوردی قرار دارد.

گــروه اقتصــادی - دبیرکل 
انجمــن صنایع لوازم خانگــی ایران 
گفت: صــادرات پایدار لوازم  خانگی 
الزاماتــی دارد که از آن جمله حمایت 
دســتگاه های ذی ربــط و حرکــت 
هماهنگ آنها، تقویت برندها، تعمیق 
ساخت داخل محصولات و صادرات 

قطعه است.
»عباس هاشمی« به جلسه اخیر 
اعضــای انجمن صنایع لوازم خانگی 
با معــاول اول رییس جمهوری، وزیر 
اقتصــاد و رییس کل بانــک مرکزی 
اشاره کرد و افزود: گرچه صادرات این 
محصولات به کشــورهایی همچون 
عراق، افغانستان، منطقه سی. آی. اس 

و غیره انجام می شود، اما این صادرات 
پایدار نیســت و باید بتوانیم همچون 
ترکیه از تولیدکنندگان و صادرکنندگان 

خود حمایت کنیم.
این مقام صنفی تاکید کرد: برای 
صادرات پایدار باید اتفاقاتی در درون 
واحدهای تولیدی بیفتد و علاوه بر آن، 
در کلان کشور باید مواردی همچون 
اتصــال به شــبکه بانکــی جهانی و 
بازپرداخت عوارض، سود گمرکی و 
دیگر پرداختی های صادرکنندگان )که 
طبق قانون باید یک ماهه باشد( را شاهد 
باشــیم؛ این در حالی است که برخی 
شــرکت ها در چهار و حتی پنج سال 

گذشته این ارقام را دریافت نکرده اند.

وی، به رفع تعهد ارزی به عنوان 
یکی دیگر از مشکلات صادرکنندگان 
اشاره کرد و گفت: در سایر مسائل نیز 
باید بتوانیم به صورت ســاختاری کار 
کنیم؛ به طور مثال در ســاخت قالب ها 
باید بتوانیم با همراهی شــرکت های 
بزرگ قالب ســاز چینی کنسرسیومی 
تشکیل دهیم و ضمن برخورداری از 
آموزش های لازم، مشارکت در تولید 
داشته باشیم که در این صورت به رشد 

پایدار دست خواهیم یافت.
هاشــمی، همچنین اســتفاده از 
قابلیت های علمــی، مالی و صادراتی 
ســازمان های توسعه ای نظیر ایدرو و 
ایمیدرو و شــرکت های بزرگ کشور 
را در این مســیر و تثبیــت صادرات 
مفید برشــمرد کــه می توانند حلقه 
تکمیل کننده صــادرات محصولات 

لوازم خانگی باشند.
وی بیان  داشت: انعقاد پیمان های 

تعرفه ترجیحی با دیگر کشورها برای 
توســعه صادرات مفید و موثر است و 

باید توسعه یابد.
صنایــع  انجمــن  دبیــرکل 
لوازم خانگی ایران همچنین با اشاره به 
اهمیت توجه به تحولات دیجیتال در 
ســطح جهانی، اظهار داشت: این مهم 
با حضور شرکت های دانش بنیان باید 
در صنعت لوازم خانگی جدی گرفته 
شــود و در این مسیر دســتگاه های 

همچــون وزارت صمــت، معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری، 
فاوا و غیره به یاری صنعت و توســعه 
تحول دیجیتــال بپردازند. وی اضافه  
کرد: تقویت برندها، تعمیق ســاخت 
داخل محصــولات و صادرات پایدار 
قطعه به کشورهایی همچون پاکستان 
و ترکمنستان که صادرات محصولات 
نهایــی به آنها ممنوع اســت، یا ایجاد 
خطوط مونتــاژکاری در آنها و تولید 

محصولات با نام و برندهای ملی آنها، 
از دیگر ملزومات دستیابی به صادرات 

پایدار در این حوزه است.
هاشــمی تصریح کــرد: چنین 
اســتراتژی هایی باید در سطح کلان 
و ملی تعریف شــود و همه دستگاه ها 
ذی مدخــل نیز باید بــرای انجام آنها 
ملزم باشــند، نه اینکه شاهد کارهای 

جزیره ای و جسته و گریخته باشیم.
وی یادآور شــد:  برای صادرات 
پایدار، در وهله نخســت باید افزایش 
تولید اتفاق بیفتد که آن هم با استمرار 
تامیــن مواد اولیــه، همچنین فروش 
اعتبــاری مواد اولیه از ســوی صنایع 
بالادستی به میزان کافی و با قیمت های 

مناسب اتفاق می افتد.
این مقام صنفی همچنین حمایت 
صندوق ضمانت صادرات و اصلاح 
زیرســاخت های حمل و نقل زمینی 
و دریایی را برای توســعه و استمرار 

صادرات، لازم برشمرد.
وی بیان  داشت: در حالی که سال 
گذشته ۱.۴ میلیارد دلار تخصیص ارز 
برای صنعت لوازم خانگی را شــاهد 
بودیم، چنانچه مســوولان بخواهند 
امسال نیز به همین میزان تخصیص ارز 
در نظــر بگیرند، برای فصل بهار ۳۵۰ 
میلیون دلار باید تخصیص می یافت؛ 
این در حالی است که کمتر از نیمی از 

این رقم تخصیص یافته است.

مدیرکل امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی:

فعالیتهایاپراتوریدربنادربهبودمییابد

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران مطرح کرد:

الزاماتصادراتپایدارلوازمخانگی

 ســال گذشــته، مصوبه خوبی در مــورد واردات خــودرو کارکرده از مناطق آزاد وجود داشــت 
کــه در نهایــت مجمــع تشــخیص آن را رد کرد؛ فلذا پیشــنهاد و راهکار این اســت کــه به جهت 
تســریع در واردات خــودرو کارکرده و اســتمرار کاهش قیمت ها، همان مصوبه اجرایی شــود.

گــروه اقتصــادی - در آمــار 
منتشرشــده روزهــای قبــل درباره 
تسهیلات بانک ها، مبالغ پرداختی توسط 
بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی 
در قالب عقد مشارکت حقوقی، لحاظ 

نگردیده است.
ســروش معاون نظــارت بانک 
مرکــزی با تاکید بر بهبــود قابل توجه 
نسبت تسهیلات به سپرده های بانک ها 
و مؤسسات اعتباری غیربانکی درغالب 
استان های کشور از واگذاری حق رأی 
مازاد بر ۱۰ درصد مالک واحد شناسایی 
شــده در تعدادی از مؤسسات اعتباری 
خصوصی به وزارت اقتصاد و همچنین 
تفویض بیــش از ۵۰ درصد حق رأی 
چهار مؤسسه اعتباری به وزارت امور 
اقتصادی و دارایی به استناد تبصره )۲( 
ماده )۱( »قانــون اصلاح قانون اجرای 
سیاســت های کلی اصل چهل وچهار 

)۴۴( قانون اساسی« خبر داد.
وی با اشــاره به بهبود قابل توجه 
نســبت تســهیلات به ســپرده ها در 
بانک هــای دولتــی و خصوصی پس 
از ابــلاغ بخشــنامه بانــک مرکزی و 
اجرای آن گفت: نســبت تســهیلات 
به ســپرده های بانک ها و مؤسســات 
اعتباری غیربانکی در کل کشــور از ۷۷ 
درصد در زمان ابلاغ بخشنامه سال ۹۹ 
بانک مرکزی به حدود ۸۳.۵ درصد در 
پایان اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۲ افزایش 
یافته اســت. نسبت مزبور در بانک ها و 

مؤسسات اعتباری غیربانکی خصوصی 
نیز )با احتساب اطلاعات مربوط به دفاتر 
مرکزی شرکت ها و واحدهای تولیدی 
سایر استان های مســتقر در تهران( از 
۶۱ درصــد در زمان ابلاغ بخشــنامه 
فوق الذکــر به حــدود ۶۷.۴ درصد در 
پایان اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۲ افزایش 
یافته است. در آمار منتشرشده روزهای 
قبل درباره تســهیلات بانک ها، مبالغ 
پرداختی توســط بانک ها و مؤسسات 
اعتبــاری غیربانکــی در قالــب عقد 
مشارکت حقوقی، لحاظ نگردیده است 
در حالی که منابع پرداخت شده از این 
محل نیز به عنوان تأمین مالی شــبکه 
بانکــی باید لحاظ گردد که براســاس 
آمار مربوط، این عدد بیش از ۴۰۰ هزار 
میلیارد تومان می باشد و چنانچه مبالغ 
پرداختی توسط شبکه بانکی کشور در 
قالب عقد مشارکت حقوقی به آمار ارائه 
شده در خصوص نسبت تسهیلات به 
سپرده اضافه گردد، میزان نسبت مورد 

اشاره به مراتب افزایش خواهد یافت.
سروش با اشــاره به ارسال پاسخ 
مســتدل دکتر فرزین رئیس کل بانک 
مرکزی به وزیر اقتصاد در روز گذشته 
و تاکید ایشــان در این نامه بر ضرورت 
پاســخگویی وزارت اقتصاد با توجه 
به ســهامداری ایــن وزارت خانه در 
بانک های خصوصی گفت: انتظار داریم 
با توجه به مکاتبات متعدد بانک مرکزی 
با آن وزارتخانــه درخصوص اصلاح 

ســاختار مالی بانک های خصوصی، 
برنامــه اصلاحــی آن وزارتخانه برای 

بانک مرکزی تهیه و ارسال گردد.
وی در ادامه با اشــاره به بخشنامه 
شماره ۲۱۶۶۹         /۹۹ مورخ ۰۳/ ۰۲/ ۱۳۹۹  
بانک مرکزی گفت: بر این اساس بانک ها 
و مؤسسات اعتباری غیربانکی که نسبت 
مجموع تسهیلات اعطایی آن ها در هر 
اســتان به مجموع سپرده های آن ها در 
همان استان کمتر از ۵۰ درصد می باشد، 
موظف گردیده اند تا با نظرداشت لزوم 
تأمیــن مالی طرح های ملی و نیز انجام 
تکالیف بودجه های ســنواتی، در یک 
بازه زمانی معین حداکثر تا پایان ســال 
۱۴۰۰، نســبت مذکــور را به حداقل 
۵۰ درصــد ارتقا بخشــند؛ به گونه ای 
که حداقل ۵۰ درصد منابع ســپرده ای 
قابل تخصیص در هر اســتان به همان 
اســتان اختصاص یابد. معاون نظارت 
بانک مرکزی افزود: براســاس آخرین 
اطلاعات موجود، عملکرد شبکه بانکی 
مؤید آن اســت که نسبت تسهیلات به 
سپرده های بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی در کل کشــور پس از ابلاغ 
بخشنامه صدرالاشــاره بهبود زیادی 
داشته است. به گونه ای که نسبت مزبور 
از ۷۷ درصد در زمان ابلاغ بخشــنامه 
فوق الذکــر به حــدود ۸۳.۵ درصد در 
پایان اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۲ افزایش 
یافته است و در غالب استان های کشور 
مقــرره مزبور رعایت گردیده اســت. 

ســروش تصریح کــرد: در این میان، 
نســبت مذکور )با احتساب اطلاعات 
مربوط به دفاتر مرکزی شــرکت ها و 
واحدهای تولیدی ســایر اســتان های 
مســتقر در تهران( در برخی استان ها به 
ویژه استان های محروم کشور از جمله 
ایلام )۱۶۸ ٪(، کهگیلویه وبویراحمد 
)۱۷۷ ٪(، خراســان شمالی )۱۴۶ ٪(، 
چهارمحال و بختیاری )۱۳۲ ٪(، لرستان 
)۱۲۳ ٪( و خراســان جنوبی )۱۰۸ ٪( 
بیــش از ۱۰۰ درصد منابع ســپرده ای 
جذب شده در استان های مزبور پس از 
کسر سپرده قانونی به صورت تسهیلات 

در آن استان ها پرداخت گردیده است.
معاون نظــارت بانک مرکزی در 
ادامه تاکید کرد: مطابق آمارهای موجود 
در بانک مرکــزی، عملکرد بانک ها و 
مؤسسات اعتباری غیربانکی خصوصی 
نیز مؤید آن است که نسبت تسهیلات به 
سپرده ها در غالب استان های کشور طی 
ســال های پس از ابلاغ بخشنامه بهبود 
قابل توجهی داشــته است به گونه ای 
که نسبت مزبور )با احتساب اطلاعات 
مربوط به دفاتر مرکزی شــرکت ها و 
واحدهای تولیدی ســایر اســتان های 
مستقر در تهران( از ۶۱ درصد در زمان 
ابلاغ بخشنامه فوق الذکر به حدود ۶۷.۴ 
درصد در پایان اردیبهشــت ماه ســال 
۱۴۰۲ افزایــش یافته اســت. در مقطع 
اخیرالذکر این نســبت بجز ۲ اســتان 
فارس و گیلان، در تمامی استان ها بیش 

از ۵۰ درصد عملکرد داشته و در برخی 
استان ها نظیر بوشــهر )۳۸۶ ٪(، ایلام 
)۱۴۳ ٪(، مرکزی )۱۵۶ ٪(، کهگیلویه 
وبویراحمد )۲۷۵ ٪(، کرمان )۲۰۹ ٪( 
و چهارمحــال و بختیــاری )۱۰۹ ٪(، 
بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی 
خصوصی، بیــش از ۱۰۰ درصد منابع 
سپرده ای جذب شــده در استان های 
مزبور را پس از کســر ســپرده قانونی 
به صورت تســهیلات در آن استان ها 
پرداخــت نموده اند. وی با اشــاره به 
اینکه اطلاعات مزبور مؤید آن اســت 
که تعداد بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی خصوصــی که حد نصاب 
مذکور را در برخی اســتان های کشور 
رعایت ننموده اند در مقایســه با پایان 
اســفند ماه ۱۴۰۱ کاهش داشته است 
گفت: نکته حائز اهمیــت در رابطه با 
بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی 
خصوصی آن است که برخی بانک های 
خصوصــی از جمله خاورمیانه و ایران 
ونزوئلا دارای شــعب استانی نبوده و 
طبیعتاً دارای عملکرد نمی باشــند. لذا، 
نسبت مزبور برای بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانکی خصوصی یادشده 
در استان های فاقد شعبه صفر می باشد.

ســروش در ادامه افزود: بدیهی 
است مؤسســات اعتباری غیربانکی 
نظیر مؤسسه اعتباری غیربانکی توسعه 
که دارای عملکــرد در این خصوص 
نمی باشند. علاوه بر این، مشکلات ناشی 

از ناترازی بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی از دیگر عواملی است که سبب 
گردیده عملکرد برخی از آن ها در این 
خصوص بهبود لازم را نداشته و نسبت 
تســهیلات به سپرده های آن ها کمتر از 
حد مقرر باشد. به گفته معاون نظارت 
بانک مرکزی، برای آن گروه از بانک ها و 
مؤسسات اعتباری غیربانکی خصوصی 
که نسبت تسهیلات به سپرده های آنان 
در اســتان مذکور کمتــر از حد تعیین 
شــده می باشد، تذکر لازم به بانک ها و 
مؤسسات اعتباری غیربانکی یاد شده، 
داده شده است. سروش همچنین گفت: 
به اســتناد تبصره )۲( ماده )۱( »قانون 
اصلاح قانون اجرای سیاست های کلی 
اصل چهل وچهار )۴۴( قانون اساسی« 
در تعدادی از مؤسســات اعتباری حق 
رأی مازاد بــر ۱۰ درصد مالک واحد، 
شناسایی شــده و بر اساس این قانون، 
حق رأی مازاد بــه وزارت اقتصاد داده 
شــده اســت که در این میان حتی در ۴ 
مؤسسه اعتباری نیز بیش از ۵۰ درصد 
حق رأی آن ها به وزارت امور اقتصادی 
و دارایی تفویض شده است، اما تاکنون 
از اختیار مزبور اســتفاده ای نشــده و 
آن وزارتخانــه محترم می بایســت در 
خصوص الزام این مؤسسات اعتباری 
خصوصــی به رعایت مقرره مربوط به 
نسبت مجموع تســهیلات اعطایی به 
مجموع سپرده ها در هر استان، اقدامات 

لازم را انجام دهد.

گروه اقتصادی - بانک مرکزی 
در بخشنامه ای به شبکه بانکی اعلام 
کرد از ابتدای مهرماه ســال جاری، 
چک هــای قدیمی فقط در شــعب 
بانک صادرکننده دسته چک پذیرفته 

می شوند.

به گــزارش بانــک مرکزی، با 
گذشــت بیش از دو سال از اجرایی 
شــدن قانون جدید چک، چک های 
جدیــد بنفش رنگ که الــزام ثبت و 
تایید در ســامانه صیــاد دارند مورد 
اقبــال عمومی بــوده و براســاس 

آخرین آمار، ۸۷.۵ درصد چک های 
 وصول شده از چک های جدید بوده 

است.
بر همیــن اســاس، از ابتدای 
مهرماه سال جاری، چک های قدیمی 
)چک های بدون نیاز به ثبت و تایید 

در ســامانه صیاد( فقط در شــعب 
بانک های صادرکننده دســته چک 
پذیرفته می شــوند و دارندگان این 
دســته چک ها در فرصت باقی مانده 
می توانند به شــعب خــود مراجعه 
کرده و دســته چک صیــادی جدید 

دریافت کنند.
گفتنی است طبق این قانون، از 
ابتدای سال ۱۴۰۰ چک های جدیدی 
در اختیار مشتریان بانکی قرار گرفت 
کــه صادرکنندگان همزمان با صدور 
آن در قالــب نســخه فیزیکی باید 

اطلاعــات آن را در ســامانه صیــاد 
ثبت می کردنــد. بنابراین و با توجه 
به سایر الزامات قانون جدید، نسبت 
برگشت چک های جدید در مقایسه 
با چک هــای قدیمــی کاهش قابل 

ملاحظه ای داشته است.

وزارتاقتصادسهامدارچندبانکخصوصیاست

ازابتدایمهرماه،چکهایقدیمیفقطدربانکخودشانپذیرفتهمیشوند

بانک مرکزی:


